
Hoop op verzoening. 
De Gacaca-rechtbanken in Rwanda. 
Een ;nterv;ew met Jef Vermassen. 

In 1994 vond in Rwanda de grootste genocide 
plaats sinds de Tweede Wereldoorlog. In drie 
maanden tijd werden naar schatting 1 miljoen 
Tutsi's en gematigde Hutu's door de lnterahamwe 
uitgeroeid. De westerse wereld deed nagenoeg 
niets om die massale slachting te stoppen. Negen 
jaar later zitten nog altijd meer dan honderddui
zend verdachten vast in overbevolkte cellen, 
zonder uitzicht op een spoedig proces. Om de 
achterstand in de rechtspleging weg te werken 
besliste de Rwandese regering om terug te grijpen 
naar een traditionele vorm van Rwandese recht
spraak, de Gacaca-rechtbanken. Volgens de "ma
nuel explicatif sur la loi organique portant créa
tion des jurisdictions Gacaca" hebben deze recht
banken niet enkel tot doel om de schuldigen te 
straffen, "mais aussi et surtout ['entente, la 
cohésion et l'harmonie sodale". TvMR sprak met 
strafpleiter Jef Vermassen, die in januari van dit 
jaar Rwanda bezocht. Een gesprek over schuld, 
boete en verzoening. 

TvMR: Meester Vermassen, vanwaar uw interesse voor 
deze Gacaca-rechtbanken? 

In de eerste plaats heeft Afrika altijd mijn belangstelling 
getrokken. Dertig jaar geleden bezocht ik voor het eerst 
ontwikkelingsprojecten in Kongo, meer bepaald in de 
Kasai-streek, waar ik met eigen ogen de nood van de 
bevolking heb gezien. Vooral tuberculose was daar toen 
een echt probleem. Omdat ik die nood wilde helpen 
lenigen heb ik besloten om geld in te zamelen om in die 
streek een ziekenhuis te bouwen, geld dat ik vond in 
scholen en kerken. Met hetzelfde doel heb ik later Niger 
bezocht, dat toen werd getroffen door droogte. Ook rond 
die problematiek heb ik projecten opgezet. Via Els De 
Temmerman ben ik ten slotte beginnen werken rond de 
kindsoldaten van Oeganda. Met een VZW proberen we 
fondsen in te zamelen om bevrijde kindsoldaten te laten 
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studeren. Een tweede reden voor mijn belangstelling voor 
de Gacaca-rechtbanken was dat ik momenteel een boek 
aan het schrijven ben over moord. Ik ga daarbij op zoek 
naar de motivatie van de daders. In vijfentwintig hoofd
stukken bespreek ik de verschillende types moord, gaande 
van partnerdoding over seriemoorden tot gezinsdodingen. 

Eén hoofdstuk 
handelt over 
collectief ge
pleegde moorden. 
Ik heb het dan 
niet over roof
moorden, die 
worden gepleegd 
door maximum 
twee of drie 
daders, maar over 
echte collectieve 
moorden, genoci
de dus. Ik wilde 
het boek echter 
zo concreet en 
rechtstreeks 
mogelijk schrij
ven, met verhalen 
gebaseerd op 
waar gebeurde 
feiten en waar 

mogelijk met interviews met daders en getuigen. Voor het 
hoofdstuk over de genocide was dat echter niet evident. 
Ik kon natuurlijk ook Auschwitz bezoeken en daar via 
panelen leren over de gruweldaden van de Nazi's. Maar 
interviews waren vanzelfsprekend uitgesloten omdat de 
meeste slachtoffers, daders en getuigen reeds overleden 
zijn. In Rwanda daarentegen kon ik die interviews wel nog 
doen, zowel met de daders als met de overlevenden. 
Vandaar mijn aandacht voor de Rwandese genocide, en dus 
ook voor de Gacaca-rechtbanken. 

TvMR: Wat wil de Rwandese regering met het Gacaca
systeem bereiken? 

In Rwanda zitten tien jaar na de feiten nog steeds meer 
dan honderdduizend verdachten in abominabele omstan
digheden opgesloten. Ik heb die gevangenissen bezocht. 



Soms zit men daar met vier mensen op een vierkante 
meter. Slapen kunnen deze gevangenen slechts om 
beurten. Het klassieke rechtssysteem kampt dus met een 
immense achterstand. Dit komt niet enkel door de enorme 
hoeveelheid verdachten, maar ook door het feit dat 
nagenoeg de volledige Rwandese magistratuur, die voorna
melijk bestond uit Tutsi's, in 1994 werd vermoord. Om die 
reden heeft men beslist om de Gacaca-rechtbanken, die 
zijn gebaseerd op de traditionele Rwandese manier van 
rechtspreken waarbij de hele bevolking bij het proces 
wordt betrokken, terug in te voeren voor de behandeling 
van deze zaken. 

De Gacaca-rechtbanken hebben wel maar een beperkte 
bevoegdheid. De zwaarste misdrijven die tijdens de 
genocide zijn gepleegd zullen nog steeds door de gewone 
rechtbanken worden behandeld. Om de bevoegdheid van 
de Gacaca-rechtbanken af te bakenen deelt men de 
verdachten in vier categorieën in. Een eerste categorie 
bestaat uit de organisatoren van de genocide of personen 
die anderen vanuit een gezaghebbende positie hebben 

verkozen door de bevolking. De getuigenissen worden dan 
vergeleken en de verdachten ingedeeld in één van de vier 
categorieën waarover ik sprak. In een derde fase zullen de 
verdachten uit de laatste drie categorieën dan voor de 
Gacaca-rechtbanken verschijnen, die zijn samengesteld uit 
die Inyangamugayo. 
[Tot nu toe werden enkel een aantal proefprojecten 
gestart waarin de eerste hoorzittingen werden georgani
seerd. Naar aanleiding van de verkiezingen werd de 
procedure voor de Gagaca-rechtbanken begin juni opge
schort, maar men verwacht dat ze binnenkort zal worden 
hervat (NvdR)]. 

TvMR: De nadruk ligt dus vooral op bekennen. Wordt 
daardoor niet een erg grote druk op de verdachten 
gelegd? 

Het Gacaca-systeem is natuurlijk niet perfect. Personen 
die bekennen krijgen prioriteit bij de behandeling van hun 
proces en zullen dus ook eerst voorlopig in vrijheid 
worden gesteld. Daardoor ontstaat er natuurlijk een grote 

aangespoord om aan de 
genocide deel te nemen. 
Ook de verkrachters en 
de personen die zeer 
actief hebben deelgeno
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druk om te bekennen, ook al 
ben je onschuldig. Men zou 
net omgekeerd moeten 
werken, namelijk de zaken 

men aan de moordpartijen horen in deze categorie thuis. 
De tweede categorie bestaat uit de medeplichtigen aan de 
moordpartijen en de personen die deelnamen aan de 
moordpartijen maar waarbij de slachtoffers de aanval 
hebben overleefd. De derde categorie omvat de mensen 
die anderen hebben mishandeld maar zonder het oogmerk 
om te doden. De laatste categorie ten slotte omvat de 
personen die niet hebben gemoord of mishandeld, maar 
van de situatie hebben geprofiteerd om te plunderen of te 
vernielen. De personen die tot de eerste categorie behoren 
verschijnen voor de gewone rechtbanken, de personen die 
tot de overige categorieën behoren kunnen door de 
Gacaca-rechtbanken worden berecht. 

TvMR: Hoe verloopt de procedure? 

Het hele proces is opgebouwd in drie fases. De eerste fase 
is er op gericht de verdachten te laten bekennen. Beken
nen is essentieel in het hele Gacaca-proces. In het hele 
land roepen affiches de mensen op om actief mee te 
werken, om zich positief op te stellen naar een oplossing 
van verzoening door bekentenis. In die eerste fase worden 
er in de gevangenissen ondervragingscommissies opgezet, 
die worden voorgezeten door mensen die reeds voor hun 
misdaden zijn veroordeeld. Iedere verdachte komt voor 
zo'n commissie en bekent wat hij wil bekennen. Alle 
andere verdachten die doorgaans ook bevoorrechte 
getuigen waren van de feiten kunnen het verhaal van de 
beschuldigde dan bevestigen of ontkennen. Al deze 
verhalen worden vervolgens geregistreerd. In een tweede 
fase wordt in het dorp waar de feiten zijn gepleegd een 
tegenonderzoek gedaan vanuit het perspectief van de 
slachtoffers. Dit onderzoek wordt geleid door onbesproken 
burgers, de zogenaamde Inyangamugayo, die worden 

van de mensen die niet 
bekennen eerst behandelen. Anders worden onschuldigen 
dubbel gestraft, eenmaal omdat ze als laatste hun proces 
krijgen en een tweede maal omdat ze het langst in 
voorhechtenis zitten. Je loopt dus het risico dat mensen 
om het even wat bekennen om toch maar in voorlopige 
vrijheid gesteld te worden. 

TvMR: Beschikken de verdachten over voldoende 
waarborgen op een eerlijk proces? 

Je mag de Gacaca-rechtbanken niet vergelijken met een 
klassieke rechtbank. Het systeem werkt anders. Je zit in 
een land met zeer weinig middelen, een land dat bijna 
geen steun krijgt, ook niet voor de uitbouw van het 
Gacaca-systeem. Dat is erg pijnlijk. De Rwandezen willen 
wel recht laten geschieden, maar hebben de middelen 
niet, onder andere omdat zowel de magistratuur als het 
openbaar ministerie door de genocide sterk zijn uitge
dund. Een deel van de processuele garanties die wij 
kennen zijn bij de Gacaca-rechtbanken niet aanwezig. De 
processen-verbaal zijn rudimentair, de confrontatie is 
anders dan hier en de rechtswaarborgen die wij kennen 
voor een eerlijk proces zijn daar slechts minimaal aanwe
zig. Sommige mensen zijn bovendien nog niet aangehou
den of in verdenking gesteld. Vrouwen die bijvoorbeeld 
door hun buurman zijn verkracht durven vaak geen 
aangifte doen omdat ze vrezen niet over voldoende 
bewijsmateriaal te beschikken of omdat ze bang zijn dat 
ze na het afleggen van de verklaring in hun dorp zullen 
worden geterroriseerd. Onderhuids leeft er dus nog een 
enorme spanning. Maar die duizenden die wel een proces 
zullen krijgen zullen door de bevolking worden berecht. 
Op die manier probeert de Rwandese samenleving haar 
trauma te verwerken. En dat is essentieel. Met wie je ook 
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praat in Rwanda, ongeacht opleidingsniveau, etnische 
origine of geslacht, telkens komt bijna onmiddellijk de 
genocide op tafel. Het trauma is immens. Een miijoen 
slachtoffers, dat is ongeveer een zevende van de bevol
king dat op drie maanden tijd is uitgemoord. Iedereen is 
dus wel ergens familie van een dader of van een slachtof
fer, of van beide. De processen laten toe dit trauma te 
verwerken. Je kunt het vergelijken met het proces Du
troux. Ook dit proces moet helpen om een trauma van de 
Belgische bevolking te 
verwerken. Een proces 
moet dan ook in de eerste 
plaats als een reinigingsri
tueel worden beschouwd, omdat dan pas de verwerking 
kan beginnen. De wonde, die reeds aan het dichtgroeien 
was, wordt opnieuw opengemaakt maar wordt ook gezui
verd. Dat is de noodzaak van een goed proces. Een proces, 
niet enkel in België maar ook in Rwanda, heeft dus een 
véél grotere waarde dan alleen maar bestraffen. Het 
betekent ook dat je zowel slachtoffer als dader serieus 
neemt. Het is voor zowel slachtoffer, dader als getraumati
seerde samenleving essentieel dat er een uitspraak komt, 
een uitspraak die iets inhoudt, ook al is de bestraffing 
beperkt. Slachtoffer, dader en maatschappij moeten het 
gevoel hebben dat recht is geschied. 

TvMR: Het Gacaca-systeem is ingevoerd door de huidige 
regering, waarin de Tutsi-minderheid een belangrijke 
rol speelt. Hoe worden deze rechtbanken bekeken door 
de Hutu-meerderheid? 

De Gacaca-rechtbanken worden dorp per dorp, en dus 
heuvel per heuvel georganiseerd. Daarbij wordt gebruik 
gemaakt van de bestuursorganisatie die reeds in het dorp 
aanwezig is. De rechters of Inyangamugayo worden 
verkozen door de bevolking en kunnen dus zowel Hutu als 
Tutsi zijn. Ik heb het gevoel dat de bevolking daar positief 
tegenover staat. Iedereen komt naar de zittingen van de 
Gacaca-rechtbanken. De interesse is sterk, wat natuurlijk 
ook kan worden verklaard door het feit dat er in zo'n dorp 
verder weinig te beleven valt en door de grote groepscul
tuur die er in Rwanda bestaat. Die mensen zijn veel meer 
dan Europeanen geïnteresseerd in wat er binnen hun 
gemeenschap gebeurt. 

Wat ik zo geweldig apprecieer aan de Rwandese maat
schappij is dat een land dat zo aan de grond zit, dat zo 
verkrampt is door de gebeurtenissen van 1994, toch de 
moed opbrengt om die genocide niet ongestraft te laten 
passeren en al het mogelijke doet om de daders te berech
ten. Als je ziet welke druk op België werd uitgeoefend om 
de genocidewet af te schaffen dan zie je ook hoe proble
matisch het is om dergelijke processen te voeren. Maar in 
Rwanda doen ze toch pogingen, ook al gaat het hier om 
een ontwikkelingsland. Het jurysysteem helpt de slachtof
fers ook om hun lijden te verwerken, omdat hierdoor ook 
de bevolking bij het rechtspreken wordt betrokken. 
Daardoor wordt ook verzoening mogelijk. De Tutsi's 
beseffen dat ze niet zonder de Hutu's kunnen, dat er moet 
worden samengewerkt en vergeven. 
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In de bestraffing van individueel gepleegde misdrijven 
wordt vaak enorm veel tijd en energie gestoken. Tijdens 
een assisenproces in België wordt gedurende één à twee 
weken een beroep gedaan op drie beroepsmagistraten, een 
griffier, een procureur-generaal, zoveel advocaten, twaalf 
juryleden, vervangende juryleden ... Maar als het om 
vreselijke criminaliteit gaat zoals genocide wordt de 
handdoek al te vaak in de ring geworpen. Omdat we er het 
tribunaal niet voor hebben, of de middelen, of de wil. In 

het beste geval worden ad 
hoc tribunalen opgericht, 
maar dit gebeurt uiteinde
lijk zeer willekeurig. Die 

feiten mogen echter niet onbestraft blijven. Ik heb echt 
het gevoel dat men in Rwanda toch eerlijk zoekt naar de 
afbakening van verantwoordelijkheden van de genocide 
van 1994. 

TvMR: Hoe verklaart u het grote aantal daders bij de 
Rwandese genocide? 

Tijdens mijn bezoek aan Rwanda heb ik gesproken met een 
man die zelf ook had deelgenomen aan de moordpartijen 
en die nu één van de ondervragingscommissies in de 
gevangenis voorzit. Hij was een gematigde Hutu maar 
getrouwd met een Tutsi dame. In 1994 werd hij voor de 
keuze geplaatst. Ofwel deed hij mee aan de moordpartijen 
ofwel zouden zijn vrouw en kinderen worden vermoord. 
Om zijn vrouw en kinderen te redden heeft hij dus mee 
gemoord. Die man wist dat hij terecht werd bestraft en hij 
aanvaardde zijn straf van 15 jaar. Hij wilde die tijd zinvol 
doorbrengen door andere zaken te helpen oplossen. Hij 
wist echter ook dat hij het leven van zijn vrouw en 
kinderen had gered. Deze vorm van psychologische dwang 
kwam in heel veel gesprekken terug. De druk die met zo'n 
genocide gepaard gaat mag niet worden onderschat. In de 
jaren zestig heeft men in de V.S. proeven gedaan naar dit 
soort dwang. Een aantal proefpersonen kreeg een lijst met 
vragen en bijhorende antwoorden. Er werd hen opgedragen 
om een aantal verdachten te ondervragen. Die verdachten 
waren zogezegd gekoppeld aan een elektrische lading. De 
verdachten waren medewerkers van het onderzoeksinsti
tuut en de elektrische lading was fictief, maar dat wisten 
de proefpersonen niet. Telkens de verdachten een fout 
antwoord op een vraag gaven mochten de proefpersonen 
de toegediende elektrische lading verhogen. Er werd hen 
echter vooraf meegedeeld vanaf wanneer deze elektrische 
lading dodelijk was. Nu bleek dat indien er geen enkele 
sanctie stond op het toedienen van die elektrische 
schokken de meerderheid van de proefpersonen geen 
rekening hield met die dodelijke grens en bleef doorgaan 
met het toedienen van elektrische schokken. Die blinde 
gehoorzaamheid aan bevelen is dus blijkbaar inherent aan 
de mens. 

Voor meer informatie over de Gacaca-rechtbanken in 
Rwanda, zie de website van Advocaten zonder Grenzen op 
http://www.asf.be 
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